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КРАЯЗНАЎСТВА

НАШ ЗЯМЛЯК

Сяргей Законнікаў

КРЫМІНАЛ

(працяг на стар. 2)

Андрей Егоров из Городка — райцентра в 30 км от Витебска, 
в фитнес-среде известен как «врач-....» и автор популярного 
блога про ЗОЖ и силовые тренировки на YouTube. А в родном 
городе, где живет около 12,5 тысячи человек, его знают как 
заведующего Веремеевской амбулаторией. Если проще, 
Андрей — сельский доктор: медучреждение на окраине Городка 
обслуживает население ближайших улиц и деревень. Врач-
блогер рассказал TUT.BY о жизни и работе в глубинке, доходе 
от канала и своих тренировках.

Сегодня Городок, пожалуй, 
больше всего известен своей крутой 
лыжероллерной трассой. Она 
находится в урочище Воробьевы 
горы и принимает в том числе 
международные соревнования.

Однако с работой в Городке, по 
словам местных, становится все хуже 
и хуже. Из больших предприятий 
еще держится разве что местная 
птицефабрика. Поэтому молодежь 
разъезжается: кто — в более крупные 
города Беларуси, кто — в Россию, 
до которой рукой подать. Либо же 
жизнь идет по куда более печальному 
сценарию.

— Из моих одноклассников 
половина спилась или отсидела в 
тюрьме, — вздыхает Андрей Егоров. 
— Карабкаться вверх в небольшом 
райцентре, где мало перспектив, — 

трудно. Я начал еще в школе, 13 лет 
назад, когда пошел в тренажерный зал, 
и продолжаю стремиться к чему-то 
теперь. Наверное, помогают амбиции.

«Попросил, чтобы распределили в 
Городок — из-за жилья»

Андрею Егорову — 30 лет. Родился 
в Витебске, но рос, ходил в школу 
в Городке. После окончания ВГМУ 
приехал работать в Веремеевскую 
амбулаторию общей практики:

— Попросил, чтобы меня 
распределили в Городок. В первую 
очередь — из-за жилья. У меня тут 
своя квартира. И зачем мне было 
бы скитаться по съемным углам? Я 
же знаю, что жилье врачам не дают. 
Например, мой брат купил квартиру в 
40 лет, а до этого жил в общаге. И это 
— нейрохирург в областной больнице!

После отработки распределения у 

Андрея была возможность уехать — 
предлагали работу даже в Москве. 
Но молодой доктор решил остаться 
в Городке. Нет, не потому что такой 
патриот — хотя, конечно, любит место, 
где живет.

— Появилась семья, родился 
ребенок, — объясняет Андрей Егоров. 
— Моя жена — тоже врач, акушер-
гинеколог. Скоро выходит на работу: 
сыну — 3 года, пошел в сад. Собраться 
и куда-то уехать с малышом не так-то 
просто. К тому же я занят настолько, 
что не могу особо планировать 
будущее. Я и врач общей практики, и 
заведующий амбулаторией. Работаю 
6 дней в неделю, плюс ночные 
дежурства. Бывает, что получается две 
недели без выходных. А еще веду блог, 
тренируюсь. Это такая круговерть! 
Сейчас вот, чтобы пройти аттестацию 
на врача первой категории, беру 
отпуск, потому что совмещать все 
просто невозможно….

— Если я что-то недописал в 
карточке — все, я плохой врач: 
действовал не по протоколу. И могут 
возникнуть большие проблемы. Как-
то был вызов к мужчине-пенсионеру: 
стало плохо с сердцем. Сам пациент 
ни на что не жаловался, смеялся: «Ай, 

это моя жена больше беспокоится». 
Кардиограмма — в порядке, давление 
— тоже. Объективных показаний для 
госпитализации не было. А через 6 
дней он умер от инфаркта. Меня сразу 
в СК — и проверка по полной. Нашли 
недоработки в карточках. Хотя у любого 
врача любую карточку открой — что-то 
найдешь. Чтоб идеально ее писать — и 
суток не хватит. Тем более от руки. Дело 
дошло до главного судмедэксперта — 
и экспертиза подтвердила, что состава 
преступления в моих действиях нет. 
Вся эта история стоила мне огромных 
нервов.

«В блоге не хайпую: мне важна 
репутация»

Три года назад Андрей начал вести 
на YouTube «Дневник врача Егорова». 
В нем он делится своим 13-летним 
опытом силовых тренировок (парень 
пришел в тренажерку в 17 лет), а также 
советами по ЗОЖ от врача. У блога — 
около 85 тысяч подписчиков.

— Для образовательно-
оздоровительного блога — достойно, 
— считает «врач-качок».

Так он когда-то назвал себя сам, но с 
той поры больше полюбил выражение 
«врач-бодибилдер»: — «Врач-качок» 

КАК СЕЛЬСКИЙ ВРАЧ-БОДИБИЛДЕР 
ЗВЕЗДИТ НА YOUTUBE

У межах знаёмства з тэмай 
«Археалагічнае мінулае 
Гарадоччыны» школьнікі 
наведалі Гарадоцкі 
краязнаўчы музей. Навуковы 
супрацоўнік Ірына Якімава 
паведаміла ім пра жыццё 
нашых продкаў. Падчас 
экскурсіі былі прадстаўлены 
некаторыя археалагічныя 
знаходкі, з якіх найбольшы 
інтарэс у дзяцей выклікала 
пахавальная ўрна, 
знойдзеная ў адным з 
могільнікаў на тэрыторыі 
нашага раёна. На 
наступным занятку вучні 
мелі магчымасць пабачыць 
курганны могільнік каля 
возера Лугавое.

У канцы верасня навучэнцы 
наведалі Віцебск, дзе сталі 
ўдзельнікамі лагера жывой 
гісторыі «Сярэднявечча», 
арганізаванага клубам 

гістарычнай рэканструкцыі 
«Нагльфар». Удзельнікі клуба 
распавялі пра асаблівасці 
сваёй дзейнасці і паказалі 
захапляльныя майстар-
класы ў духу былых часоў. 
Цікава, што кожны з 
прадстаўленых экспанатаў 
зроблены рэканструктарамі 
па тэхналогіі скандынаўскіх 
майстроў. Падчас 
мерапрыемства кожны змог 
прымерыць вопратку і зброю 
сярэднявечнага ваяра, якой 
тут было шмат — ад невялікай 
сякеры да сапраўднага 
скандынаўскага мяча. 
Таксама юным краязнаўцам 
прадэманстравалі баявую 
ладдзю вікінгаў — дракар. 
Дарэчы, «карабель-цмок» 
— гэта не проста экспанат, 
а сапраўдны дзейнічаючы 
дракар, бо ўдзельнікі клуба 
рэканструкцыі кожнае 

лета сплаўляюцца на ім па 
Заходняй Дзвіне.

Напрыканцы экскурсіі 
навучэнцаў чакала самае 
цікавае — стральба з 
сапраўднага скандынаўскага 
лука (на здымку). Пад 
кіраўніцтвам вопытных 
майстроў хлопчыкі і 
дзяўчынкі засвойвалі 
тонкасці стральбы са 
старажытнай зброі.

Кіраўнік краязнаўчага 
гуртка Віктар Цецераў 
анансуе, што на працягу 
навучальнага года 
ўдзельнікаў гуртка чакае 
шмат цікавага: яны наведаюць 
вялікую колькасць 
гістарычных мясцін і 
аформяць атрыманыя веды 
ў навуковыя працы, зробяць 
шэраг фотавыставаў. 
Кіраўнік гуртка расказвае, 
што вынікі навуковай 
працы Алесі Хадасевіч «М.А. 
Слемнёв. Большой человек 
из маленькой деревни» 
ужо адасланыя на конкурс 
«Пуцявінамі маіх землякоў».

Каб мець добрую 
будучыню, трэба ведаць 
сваю гісторыю, а з гэтым 
дапаможа справіцца гурток 
краязнаўства.

Юлія РУДЗЯКОВА
«Гарадоцкі веснік»

Такую магчымасць маюць навучэнцы гуртка 
краязнаўства, які пачаў сваю дзейнасць з верасня 
2019 г. на базе Гарадоцкага цэнтра дзяцей і моладзі. 
Гурток аб’яднаў дванаццаць цікаўных да гісторыі 
свайго краю хлопчыкаў і дзяўчат з восьмага да 
адзінаццатага класаў. Заняткі праводзяцца два 
разы на тыдзень і даюць магчымасць краязнаўцам 
не толькі ўдасканальваць веды па сусветнай і 
айчыннай гісторыі, але і ўбачыць на ўласныя 
вочы гістарычныя і проста прыгожыя мясціны 
Гарадоцкага раёна і Віцебскай вобласці.

ДАКРАНУЦЦА ДА ГІСТОРЫІ

Следчыя распачалі 
крымінальную справу 
па факце забойства 
ў Шумілінскім раёне, 
паведаміла БелТА афіцыйны 
прадстаўнік УСК па Віцебскай 
вобласці Аксана Лазько.

Увечары 25 кастрычніка 
32-гадовая жанчына 
паведаміла ў праваахоўныя 
органы аб тым, што на 
яе мужа напаў з нажом 
іх агульны знаёмы. Яна 
таксама распавяла аб месцы 
здзяйснення злачынства: у 
лесе следчыя знайшлі цела 
37-гадовага мужчыны.

Па папярэдніх дадзеных, 
муж і жонка днём пайшлі 
ў лес збіраць ягады, а 
калі вярнуліся да свайго 
аўтамабіля, іх чакаў 
41-гадовы знаёмы. Падчас 
сваркі ён ударыў мужчыну 
нажом. Жонка пацярпелага 
ўцякла, а нападнік схаваўся.

Цяпер мужчына 
затрыманы, яго адшукалі ў 
Гарадоцкім раёне. Распачата 

Гэты забойца ў Шумілінскім раёне забіў мужчыну, 
а вось жонка загінулага яшчэ паспела збегчы.

ЗАБОЙЦУ 
ЗАТРЫМАЛІ Ў 

ГАРАДОЦКІМ РАЁНЕ

крымінальная справа па ч.1 
арт.139 КК (забойства).

NN.by
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СУДОВАЯ СПРАВА

звучит как-то уж слишком по-
дворовому.

Блогер из Городка 
неслучайно объединил 
профессию и хобби:

— У людей доктор обычно 
ассоциируется с таким 
пожилым дядькой в очках. 
А тут — молодой парень. И 
медобразование имеет. И, 
вроде, формы тоже. Наверное, 
это и цепляет людей.

Первый ролик блогер 
записал с... двадцатой попытки:

— Это сейчас я уже 
раскрепостился, научился 
говорить на камеру. А поначалу 
было сложно донести до 
зрителя свои мысли. Первый 
ролик набрал около 170 тысяч 
просмотров. Там на примере 
российского бодибилдера, 
который получил порок 
сердца, я объяснял, что 
избыток мышечной массы так 
же вреден, как и избыток жира.

— Самое большое 
количество просмотров 
у меня было около 1,5 
миллиона. В Америке умер 
молодой атлет, опубликовали 
результаты вскрытия его тела. 
Я решил пройтись по этой 
теме. Назвал ролик «Вскрытие 
бодибилдера». Люди поняли 
это буквально. Но вообще я 
целенаправленно избегаю 
хайпа. Знаю, что если 
начну снимать что-то про 
секс — сразу количество 
подписчиков вырастет. Но мне 
важна репутация. Если какой-
то сюжет зашел — радуюсь, 
не зашел — не загоняюсь, 
как некоторые блогеры. 
Избирателен и к рекламе. 
Так, однажды известная 
фирма прислала мне на 

тестирование тонометры. 
Это адекватная продукция, 
без обмана для людей, я ее и 
прорекламировал. Взял за это 
300 долларов. Приятно, но 
богатым от этого не станешь. 
Московские блогеры за 
одну интеграцию получают 
миллионы рублей, покупают 
квартиры, машины.

Андрей также ведет из дома 
в своем блоге стримы.

— Люди задают вопросы и 
могут мне закинуть какую-то 
денежку, если хотят, чтобы я 
наверняка им ответил. В чате 
же — куча вопросов, я отвечаю 
избирательно. Стрим приносит 
в среднем 50 долларов. Самый 
большой донат был — 10 
тысяч российских рублей. 
То есть это еще один из 
моих маленьких заработков. 
Раньше хотел таким образом 
собрать на Lexus. Потом как-
то перегорел, — улыбается 
доктор Егоров. — Деньги для 
меня не на первом месте. 
Важнее быть полезным людям, 
оказывать им качественные 
услуги. Ведь почему мой 
блог пошел? Потому что 
современный человек не 
хочет сидеть полдня в очереди 
в поликлинике. Гораздо проще 
получить консультацию в 
интернете. И сейчас многие 
врачи уходят в онлайн. Я вижу 
в этом перспективу…

«В маленьком городе нет 
пробок и суеты, но и нет 
особых перспектив»

— Городок мне нравится 
тем, что здесь я не трачу время 
на пробки. Все — в шаговой 
доступности. Захотел в лес на 
прогулку — пошел. Захотел 
на пробежку — пробежался. 
Пришел на озеро — покупался. 

Нет избыточной суеты, как 
в большом городе. Здесь 
больше времени тратишь на 
себя, можешь глубже дышать, 
— рассуждает Андрей.

Но главный минус, по его 
мнению, в том, что Городок «не 
развивается»:

— Весь мир уже где-то там, 
а тут — вакуум. Предприятия 
разрушаются. Остались 
медицина, милиция, пожарка 
и военная часть. Вот мы друг 
друга и обслуживаем. Здесь 
нечего делать молодежи. Даже 
человеку с дипломом тяжело 
устроиться на работу. Что уж 
говорить, если ты пришел из 
армии и еще без образования 
— вообще можешь сгинуть.

Доктор подумывает о том, 
чтобы переехать в Минск:

— Знаю, что там я больше 
буду востребован. Но мне 
уже 30, и я понимаю: если еще 
засижусь тут пяток лет — это 
крах. Энергии-то с каждым 
годом убавляется...

— ...но дальше-то все равно 
что-то будет?

— Возможно, частная 
медицина плюс фриланс. 
Есть здоровые люди, 
которым нужно, допустим, 
скорректировать питание 
или гормональный фон. 
Или они хотят заниматься 
в тренажерном зале. Одно 
дело, когда ты придешь к 
тренеру, который окончил 
3-месячные курсы. Другое 
— когда к человеку, который 
13 лет тренируется, имеет 
медобразование, сам 
получал травмы, выступал на 
соревнованиях. Мне эта сфера 
очень интересна. Думаю, у 
меня хорошо получилось бы.

news.tut.by

НАШ ЗЯМЛЯК

Медик обвинялся в том, 
что 9 апреля 2017 года 
из-за его небрежного 
и недобросовестного 
отношения к профес-
сиональным обязанностям 
врача анестезиолога-
реаниматолога умер пациент 
— после проведения 
двух неудачных попыток 
катетеризации яремной 
вены, он произвел пункцию и 
катетеризацию подключичной 
вены больного проколов 
вторую стенку вены и 
пристеночной плевры.

По заключению 
комиссионной судебно-
медицинской экспертизы у 
больного при поступлении 
в Городокскую ЦРБ имелось 
острое отравление 
фенобарбиталом, которое 
привело к дыхательной 
и сердечно-сосудистой 
недостаточности, пневмонии 
и вызвало необходимость 
проведения интенсивной 
терапии, в том числе 
внутривенного вливания 
медицинских препаратов. 

Было также выявлено и то, 
что фенобарбитал оказал 
токсическое воздействие на 
его сосуды.

При исследовании трупа 
умершего пациента эксперты 
установили, что в ходе 
проведения катетеризации 
была повреждена правая 
подключичная вена и 
пристеночная плевра. 
Повреждение проникло 
в плевральную полость, 
сопровождалось массивным 
кровотечением и шоком.

В результате эксперты 
пришли к выводу, что его 
смерть наступила от названных 
повреждений и отравления 
фенобарбиталом.

Экспертами отмечено, что 
какими-либо объективными 
сведениями, позволявшими 
заподозрить отравление 
пациента, врачи не 
располагали. Уточнению 
диагноза, а впоследствии 
и выявлению у пациента 
повреждений подключичной 
вены препятствовало его 
тяжелое состояние в связи с 

имевшимся отравлением.
При этом Президиум 

Верховного Суда отмечает, 
что в предъявленном врачу 
обвинении не содержится 
каких-либо указаний, в чем 
конкретно заключается 
ненадлежащее выполнение 
им своих профессиональных 
обязанностей, а также 
— его небрежное и 
недобросовестное отношение 
при осуществлении 
медицинской манипуляции — 
катетеризации подключичной 
вены пациенту. Также в 
обвинении отсутствуют 
указания на нарушение 
им в процессе оказания 
медицинской помощи 
предписаний Инструкции 
о порядке организации 
деятельности анестезиолого-
реанимационной службы, 
утвержденной при-
казом Министерства 
здравоохранения Республики 
Беларусь от 02.05.2012 № 483, 
а также приказа Министерства 
здравоохранения Республики 
Беларусь от 12.08.2004 № 200 
«Об утверждении протоколов 
диагностики и лечения 
больных при оказании 
медицинской помощи в 
критических состояниях», 
на которые делается 
ссылка в протесте органов 
прокуратуры.

Таким образом, по 
делу было достоверно 
установлено, что врач 
анестезиолог-реаниматолог 
производил катетеризацию 
в ситуации токсического 
воздействия фенобарбитала 
на кровеносные сосуды 
пациента, о чем в этот 
момент осведомлен не был. 
Своевременному выявлению 
повреждения подключичной 
вены препятствовало 
тяжелое состояние пациента 
в связи с имевшимся у него 
отравлением.

Эти обстоятельства, по 
мнению Президиума, суд 
обоснованно учел при оценке 
медицинского вмешательства 
с теми осложнениями, 
которые были установлены 
после осмотра трупа, и 
последующих действий 
обвиняемого, направленных 
на спасение жизни пациента. 
Каких-либо данных, которые 
бы свидетельствовали 
о небрежном или 
недобросовестном отношении 
медработника к выполнению 
профессиональных обязан-
ностей при оказании 
медицинской помощи, 
материалы дела не содержат.

Также суд принял во 
внимание и показания 
врача о том, что именно 
вследствие токсического 

действия фенобарбитала, в 
том числе, на кровеносные 
сосуды, оказались неудачными 
предпринятые им две попытки 
катетеризации яремной вены 
и в дальнейшем наступили 
осложнения, установленные 
экспертными исследованиями.

С учетом изложенного, 
суд принял правильное 
решение о невиновности 
врача и постановил 
оправдательный приговор. С 
такой оценкой доказательств 
по делу согласился и суд 
апелляционной инстанции, как 
и суды надзорных инстанций.

Нарушений уголовно-
процессуального закона, 
влекущих отмену приговора 
и последующих судебных 
решений допущено не было, 
поэтому 45 июня Президиум 
Верховного Суда постановил 
протест заместителя 
Генерального прокурора 
Республики Беларусь оставить 
без удовлетворения.

Постановлением суда 
Городокского района от 19 
февраля 2019 года врачу 
за счет казны Республики 
Беларусь был возмещен 
имущественный вред, 
причиненный незаконными 
действиями органа, ведущего 
уголовный процесс.

Іван Дзедушкін
“ННВ”

Органы прокуратуры несколько раз опротесто-
вывали решения судов, но в итоге Президиум 
Верховного Суда оставил в силе приговор суда 
первой инстанции, которым 49-летний врач 
Городокской центральной районной больницы 
был оправдан за недоказанностью его участия в 
совершении преступления.

ГОРОДОКСКОГО АНЕСТЕЗИОЛОГА 
ОКОНЧАТЕЛЬНО ОПРАВДАЛИ

У выніку пажару загінуў 
мужчына, які знаходзіўся ў 
гасцях у гаспадыні дома.

Яшчэ два чалавекі пацярпелі 
на пажары ў Віцебскай вобласці 
ў мінулыя суткі.

Адзін пажар жылога дома 
адбыўся а палове сёмай вечара 
ў аўторак у вёсцы Богушава 
Полацкага раёна. Гаспадар дома 
быў выратаваны жыхарамі вёскі 
да прыбыцця ратавальнікаў. Ён 

шпіталізаваны.
Яшчэ адно ўзгаранне 

адбылося 22 кастрычніка 
каля 11 вечара ў аграгарадку 
Бігосава Верхнядзвінскага 
раёна. Пры пажары кватэры 
супрацоўнікамі МНС быў 
выратаваны гаспадар, які 
таксама шпіталізаваны.

Прычыны пажараў ўстанаў-
ліваюцца.

https://www.sb.by

Трагедыя адбылася ў вёсцы Мішуціна Віраўлянс-
кага сельсавета. 23 кастрычніка каля поўначы ў в. 
Мішуціна гарэў жылы дом. У МНС паведамленне аб 
пажары паступіла 22 кастрычніка ў 23.56.

ТРАГЕДЫЯ НА 
ПАЖАРЫ

Адзін нядбайны навучэнец 
пакінуў без нагляду на лаве 
ў цэнтры горада партманэ, 
якога потым не знайшоў, калі 
ўспомніў. У партманэ былі і пра 
студэнцкае, і вадзіцельскае 
пасведчанні, і грашовыя сродкі, 
якія зніклі.

«Гарадоцкі веснік» піша, 
што неўстаноўлены твар, 
які выявіў пакінуты без 
нагляду на лаве ў цэнтры 
горада партманэ, і вырашыў 
пакінуць знаходку сабе, будзе 
прыцягнуты да крымінальнай 
адказнасці паводле ч.1 арт.205 
Крымінальнага кодэкса 

Рэспублікі Беларусь — крадзеж.
Шкода, прычыненая 

пацярпеламу, склала больш за 
600 руб.

Следчыя нагадваюць, што 
«нічыёй, не значыць, маё»: 
убачыўшы забытую кімсьці рэч, 
свядомы грамадзянін павінен 
звярнуцца ў РАУС і паведаміць 
пра гэта, а не лічыць знаходку 
сваёй уласнасцю. Уладальнікам 
маёмасці неабходна быць 
пільнымі і прымаць належныя 
меры па яе захаванасці. Інакш 
лёгка застацца, як кажуць, у 
разбітага карыта.

Л. Антонаў

Гарадоцкі аддзел Следчага камітэта распавёў 
пра гісторыю з пакінутым на лаве партманэ, якая 
прывяла да ўзнікнення крымінальнай справы. І 
толькі...

АЛЕ ЦІ ЗЛОВЯЦЬ?
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ПАЛІТАЛОГІЯ

Усе спартыўныя гульні — гэта гульні з нулявой 
сумай. Калі форвард вашай улюбёнай каманды 
забівае камандзе суперніка гол — каманда суперніка 
яго прапускае. І як бы ні стараліся форварды, 
сума забітых і прапушчаных мячоў (апошнія варта 
лічыць са знакам «мінус») будзе роўная нулю.

Аналагічная гісторыя і з 
балансам перамогаў і паразаў. 
Ён сыходзіцца заўсёды — і 
тым адрозніваецца ад балансу 
дэбету і крэдыту ў бухгалтара-
пачаткоўца.

А ці можна ўявіць сабе гульню, 
у якой выйграюць абодва 
ўдзельнікі? Безумоўна. Жылі-
былі, напрыклад, два сябры 
— паэт і аматар выразаць 
свістулькі. У першага быў 
сцізорык, але не было асадкі. 
У другога ж, наадварот, была 
асадка, але не было сцізорыка. 
Пасля непрацяглых перамоваў 

сябры вырашылі здзейсніць 
абмен. З фармальнага пункту 
гледжання нічога не змянілася. 
Абмен нічога не дадаў, аднак ён 
ператварыў два бескарысныя 
прадметы ў два карысныя. У 
выніку і паэт, і аматар выразаць 
свістулькі засталіся ў выйгрышы, 
дый не толькі яны….

Гэты, здавалася б, прыватны 
выпадак ілюструе сутнасць 
рынкавай эканомікі, заснаванай 
на ўзаемавыгадным абмене. 
Пра маштабы абмену мы 
можам меркаваць паводле 
справаздачаў Сусветнай 

гандлёвай арганізацыі. Яго 
міжнародны складнік вырас у 
2018 годзе да $ 19,7 трыльёна. 
У бягучым годзе такі абмен 
павінен быў павялічыцца яшчэ 
на 1,2%. Сціпленька. І віной таму 
— гандлёвая вайна паміж ЗША і 
Кітаем

А як наконт палітыкі? На 
жаль, тут не ўсё так адназначна. 
Растлумачу на прыкладзе, 
запазычаным у расійскага 
палітолага Барыса Макаранкі: 
«Савецкая мадэль развіцця 
спарадзіла не вядомы раней 
феномен: індустрыяльнае, 
гарадское, адукаванае 
грамадства без інстытутаў 
рынку і прыватнай уласнасці, без 
канкурэнцыі як у эканоміцы, так і 
ў палітыцы».

Ключавое слова ў цытаце — 
«канкурэнцыя». Строга кажучы, 
пры яе адсутнасці пра палітыку 
можна казаць толькі ўмоўна, 
аднак жа казаць можна, і гэта 
вялікі прагрэс у параўнанні з 
савецкім перыядам у развіцці 
беларускай дзяржаўнасці.

За чый кошт банкет?
У аўтарытарных палітычных 

рэжымах, якія імітуюць 
дэмакратычныя выбары, вынікі 
галасавання можна прадказаць 
загадзя. Гэта важная, але не 
адзіная іх асаблівасць. Выбары, 
як гульню з нулявой сумай, 
мабыць, па значнасці можна 
смела паставіць на другое месца. 
На практыцы гэта азначае, 
што пераможца атрымлівае 
ўсё ці амаль усё. Прыгадаем 
парламенцкія выбары 2016 
года, калі ў склад Палаты 
прадстаўнікоў былі дапушчаныя 

дзве апазіцыянеркі — Ганна 
Канапацкая і Алена Анісім. 
Колькасць дапушчаных магла 
быць і большай, але справа не ў 
колькасці. Выбары ад гэтага не 
сталі б выбарамі, бо рашэнне 
наконт пераможцаў прымалі не 
выбаршчыкі.

Часы мяняюцца, і вось ужо з 
Палаца Незалежнасці загучалі 
словы, здольныя ўсяліць надзею: 
«Будучы парламент павінен быць 
лепшы за гэты. Калі будзе такі ж ці 
горшы, значыць, няма развіцця. 
Таму, не ў крыўду дэпутатам 
будзе сказана, павінны прыйсці 
людзі лепшыя, якія, калі гэта 
трэба будзе (вылучана. — Рэд.), 
павядуць рэспубліку наперад».

Няўжо ў Палацы Незалежнасці 
задумаліся пра будучыню 
Беларусі, а заадно і пра нашу 
з вамі? І няхай сёння патрэбы 
ў парламенце, здольным 
весці рэспубліку наперад, 
яшчэ не сфарміраваліся, але 
хто дасць гарантыю, што 
такое з ёй (з патрэбай) не 
здарыцца паслязаўтра? Руплівы 
гаспадар рыхтуе санкі летам, 
а калёсы зімой, таму будучы 
парламент «павінен стаць 
дыскусійнай пляцоўкай для 
дыялогу дэпутатаў з рознымі 
палітычнымі поглядамі, якія пры 
гэтым падзяляюць галоўныя 
прынцыпы: незалежнасць 
краіны, стабільнае развіццё і 
рост дабрабыту беларускага 
народа».

Цяперашні рост дабрабыту 
без развіцця сёння ўжо не 
задавальняе архітэктараў 
«беларускай мадэлі». Звернемся 
да статыстыкі. Рэальныя 

наяўныя грашовыя даходы 
насельніцтва за студзень-
ліпень павялічыліся на 7,1%, 
а эканоміка падрасла толькі 
на 1,3%. За чый кошт банкет? 
Можа, за кошт амерыканскага 
мільярдэра Ілана Маска, які 
падарыў адзінаму палітыку (АП) 
электрамабіль «Тэсла»? Наўрад 
ці. Як адна ластаўка не робіць 
вясны, так і адзін электрамабіль 
не здольны павысіць даходы 
9,5 мільёна беларусаў на 
статыстычна значную велічыню. 
Асобна ўзятаму беларусу — калі 
ласка, усім разам — не ўпэўнены, 
хоць чаго толькі ў гэтым жыцці 
не здараецца.

На дварэ — эканоміка ведаў. 
«Беларуская мадэль» рэагуе на 
яе шляхам скарачэння колькасці 
арганізацый, якія выконвалі 
навуковыя даследаванні і 
распрацоўкі (у 2011 годзе — 501, 
а ў 2018 годзе — 455), і зніжэннем 
колькасці персаналу, занятага 
навуковымі даследаваннямі і 
распрацоўкамі (у 2011 годзе — 
32 194 чалавекі, а ў 2018 годзе — 
27 411). Але калі першы паказчык 
за сем гадоў скараціўся на 9%, 
а другі — на 15%, то колькасць 
выдадзеных патэнтаў на 
вынаходніцтвы за той жа перыяд 
знізілася на 58% (з 1 474 да 625).

Ці яны, ці краіна
Злыя языкі сцвярджаюць, 

што асаблівых надзей наконт 
руху наперад мець не варта. 
Адзін з такіх языкоў належыць 
расійскаму палітыку Леаніду 
Гозману. Вось як ён абгрунтоўвае 
свой песімізм: «А яшчэ ў будучыні 
нас чакаюць хаатычныя, як у 

ВЫБАРЫ ЯК ГУЛЬНЯ З НУЛЯВОЙ СУМАЙ

Казалось бы, чего только ни 
рассказывал про своего младшего 
сына глава Беларуси. Знаем мы 
и про нелюбовь Коли к червям и 
ранним просыпаниям, и про детское 
увлечение «танчиками», и про 
отсутствие мобильника в школе. И 
вот новые откровения. Оказывается, 
Николай еще и оппозиционер!

Об этом Лукашенко признался 
во время посещения Академии 
управления при президенте. Так, 
одна из студенток поинтересовалась 
у Лукашенко, что он посоветует 
Николаю, когда тот спросит, куда ему 
пойти учиться — может, в Академию 
управления?

— Академию управления он пока 
не воспринимает. Он у меня главный 
оппозиционер в семье, — приводит 
слова президента TUT.BY. — Но может 
и придет учиться, если поступит. Я 
говорю: тебя ж может не возьмут даже!

Оказывается, вся причина в 
неуживчивом и упрямом Колином 
характере.

— А у него характер похлеще, чем 
у его отца, лидерский: если ему что-
то надо, пока он сам лоб не разобьет, 
будет идти до конца, спорить… Что 
ты можешь быть хорошим врачом, 
учителем, но должен понимать: 
работая в коллективе, по крайней 
мере, на первых порах под чьим-
то началом тебе придется кому-
то подчиняться. Молчит. А я ему: а 
подчиняться-то ты даже президенту 
не очень-то…

Конечно, такие признания выглядят 
забавно. И правда, с чего бы это Коля 
такой своенравный и отказывается 
прислушиваться ко мнению 
окружающих. Вообще непонятно в 
кого!

Но есть тут и более забавная вещь. 
Как-то раньше глава Беларуси само 
слово «оппозиционер» произносил 
с несколько меньшим пиететом, как 
правило, снабжая его эпитетами 
«вшивый» или «отмороженный». А 
тут получилось прямо с гордостью: 
«главный оппозиционер в семье»!

Понятно, что, называя так своего 
сына, Лукашенко вряд ли имел в виду, 
что Николай требует перед сном 
обеспечить в стране соблюдение 
демократических ценностей, 
вернуть свободу слова и допустить 
оппозиционеров в парламент. Скорее 
всего «оппозиционные» взгляды 
Николая все больше распростираются 
на чистку зубов перед сном или выбор 
обеденного меню. Хотя, чем черт не 
шутит?

Да и сам Лукашенко, видно, уже 
немножко подзабыл, как выглядят 
настоящие оппозиционеры. И 
ближайшая «укомплектовка» 
парламента, вряд ли ему поможет 
вспомнить.

Поэтому остается прислушиваться 
только к мнению доморощенного 
«оппозиционера» Николая. А там, 
глядишь, недалеко и до победы 
«оппозиции» на выборах.

Светлана Метелкина
 “Салідарнасць”

Заявление Александра Лукашенко о том, что его сын Николай 
«главный оппозиционер в семье», вызвало смех.

КОЛЯ-ОППОЗИЦИОНЕР 
СПЕШИТ НА ВЫБОРЫ

Мне страшна ўявіць, што яна адчувала, 
пакуль гэта адбывалася, але яшчэ 
больш страшна мне ад таго, што з такімі 
навінамі нам усім, здаецца, трэба неяк 
звыкацца.

Бо чаго яшчэ чакаць, калі гвалт у 
дачыненьні да дзяцей у нас наўпрост 
ухваляецца прэзыдэнтам? Спачатку 
Лукашэнка публічна заяўляў, што 
добрая папруга часам карысная для 
дзіцяці, а потым казаў, што на месцы 
сумна вядомай гомельскай настаўніцы 
адкруціў бы галаву шчанюку (так ён 
назваў хлопчыка). А калі гэты чалавек 
нешта заяўляе публічна, яго словы 
чароўным чынам робяцца больш 
значнымі за любыя законы, прынятыя ў 
нашай краіне.

Такім чынам, у Беларусі цяпер ёсьць 
непісанае, але строгае правіла: біць 
дзяцей можна і нават трэба. Я ня 
ведаю, ці быў той бацька, які кідаў 
сваю чатырохгадовую дачку ў сьцяну, 
у курсе гэтых заяваў прэзыдэнта, але 
ён дзейнічаў акурат у адпаведнасьці зь 
імі. Дачка яго ў нечым не паслухалася, 
і ён яе пакараў. Зрэшты, ён дасягнуў 
сваёй мэты — больш яна ніколі яго не 
аслухаецца.

Я ня ведаю, што трэба было зрабіць, 
каб гэтай трагедыі не адбылося. Раней 
пазбаўляць бацькоў бацькоўскіх правоў 
і забіраць дзіця зь сям’і? Дык маці 
бацькоўскіх правоў ужо пазбаўлена, 
а дзяўчынку зь сям’і ўжо забіралі, але 
бацька нейкім чынам паказаў, што ён 
выправіўся і гатовы далей выхоўваць 
дачку. Трэба было неяк даглядаць за 
сям’ёй? Прымусова вучыць бацьку 

дзіцячай псыхалёгіі і кантролю над 
гневам? Я ня ўпэўнена, што гэта ўсё 
гарантавала б бясьпеку дзяўчынцы, але 
яўна б не нашкодзіла.

Затое я дакладна ведаю, чаго ні ў якім 
разе нельга было рабіць. Нельга было 
кіраўніку дзяржавы заяўляць, што біць 
дзяцей — гэта правільная справа. Гэтая 
заява — не проста нечае асабістае 
меркаваньне і не праява свабоды 
слова. Гэта наўпроставая легітымізацыя 
гвалту і ўхваленьне садызму гарантам 
Канстытуцыі. І, верагодна, мы пакуль не 
ўяўляем сапраўдны маштаб наступстваў 
такой заявы.

Маленькая дзяўчынка памерла 
сёньня ў лякарні ня ў выніку няшчаснага 
выпадку і не таму, што ў яе бацькі «ня 
вытрымалі нэрвы». Яе сьмерць — гэта 
жудасны і адначасова з тым лягічны 
вынік палітыкі, у якой дзіця — гэта 
непаўнавартасны чалавек і хутчэй 
успрымаецца як маёмасьць бацькоў, 
чым як асоба. Гэта вынік палітыкі, у якой 
мітычныя «сямейныя каштоўнасьці» 
важнейшыя за жыцьці рэальных людзей. 
І, ўрэшце, гэта вынік палітыкі, у якой 
сапраўднае права голасу мае толькі 
адзін чалавек. А мы ўсе падладжваемся, 
больш ці менш пасьпяхова.

Чатырохгадовая дзяўчынка не змагла 
падладзіцца пад такія правілы, і гэта 
каштавала ёй жыцьця. Што будзе зь яе 
бацькам далей, вырашыць суд. Што 
будзе далей з усімі намі, невядома.

Даруй нам, маленькая. Мы табе не 
дапамаглі.

Наста Захарэвіч
“Радыё Свабода”

Чатырохгадовую дзяўчынку зьбіў бацька, пасьля чаго яна 
памерла ў лякарні. Сьледчы камітэт паведамляе, што мужчына 
стаў трэсьці дзяўчынку, наносіў удары рукамі і нагамі, а пасьля 
некалькі разоў кінуў яе на тахту, а таксама ў сьцяну. 

ДАРУЙ НАМ, МАЛЕНЬКАЯ
ЗАЦЕПИЛО! ЗЛАЧЫНСТВА
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курыцы з адсечанай галавой, дзеянні па 
ўтрыманні ўлады — нічога іншага каманду 
прэзідэнта ўжо не цікавіць. <...> У любым 
выпадку, нічога станоўчага гэты рэжым 
у краіне не здзейсніць — і не цікава 
гэта ім, дый немагчыма — практычна 
любыя разумныя крокі ўступаюць у 
супярэчнасць з іх асабістымі інтарэсамі. 
Бо такую сістэму яны пабудавалі — гульня 
з нулявой сумай, выйграюць ці яны, ці 
краіна».

Што ж, пагодзімся. Будучыня за 
хаатычнымі рухамі, але пакуль 
адпрацаванаму да дробязяў алгарытму 
правядзення выбараў нішто не пагражае, 
што і было пацверджанае яшчэ 17 траўня 
на нарадзе па арганізацыі і правядзенні 
парламенцкіх выбараў. Цытую: 
«Патрабаванні да правядзення выбарчай 
кампаніі нязменныя. Гэта павінны быць 
сумленныя, справядлівыя выбары, без 
надуманых абмежаванняў, каб ні ў каго не 
было сумневаў у іх легітымнасці».

Статыстыка фармавання ўчастковых 
выбарчых камісій пацвярджае, што 
заяўленыя 17 траўня патрабаванні будуць 
рэалізаваны ў поўным аб’ёме. Каб не 
стамляць чытачоў, колькасць партый, 
якія вылучылі сваіх прадстаўнікоў у склад 
участковых выбарчых камісій, рэдукую да 
чатырох (глядзі табліцу).

Нічога нечаканага не адбылося. 
Чарговыя парламенцкія выбары 
абяцаюць быць справядлівымі — 

зрэшты, як і ўсе папярэднія. Вось 
такая асаблівасць беларускіх выбараў: 
адказныя за іх правядзенне кіруюцца не 
законам, а справядлівасцю. І хто іх у гэтым 
асмеліцца папракнуць? Яны дзейнічаюць 
у поўнай адпаведнасці з указаннем АП: 
«Усё ў законах не прапішаш. І калі дзесьці 
не хапае заканадаўчай базы — дзейнічай 

па справядлівасці. Справядлівасць 
вышэйшая за закон заўсёды, калі на 
тое пайшло. Бываюць несправядлівыя 
законы, а само паняцце справядлівасці 
(можна сказаць, філасофскае паняцце) 
абсалютнае. Таму зыходзіць трэба заўсёды 
з гэтага».

Тыя, хто прэтэндуе на статус асабліва 
разумных, мне запярэчаць: маўляў, 
справядлівасць у кожнага свая. Я ведаю, 
але ці гэта штосьці мяняе? Мы жывем 
у Беларусі, а не ў Еўропе, дзе «ўсё 
сціснута, усё задымлены, усё брудна, 
людзі труцца адзін аб аднаго». У нас 
чысценька, прасторна, і ў такіх умовах 
няма сэнсу хапаць адзін аднаго за грудкі 
з мэтай высвятлення, чыя справядлівасць 
справядлівейшая.

З АП не паспрачаешся — «паняцце 
справядлівасці абсалютнае», прычым 
не столькі ў філасофскім сэнсе, колькі ў 
практычным. Гаворка, зразумела, ідзе 
пра «нашу справядлівасць», г.зн. пра 
справядлівасць, крыніцай якой з’яўляецца 
сам АП. Каб патлумачыць такі нюанс, 
звернемся па дапамогу да культуролага 
Ігара Якавенкі: «Па справядлівасці ёсць 
шанец урваць тое, што хочацца. А па 
законе — атрымліваеш толькі тое, што 
належыць».

…У якасці прыкладу рэкамендую зноў 
звярнуцца да табліцы. Чаму ад адных 
партый праз сіта раённых адміністрацый 
у склад участковых выбарчых камісій 
праходзіць каля 100% кандыдатаў, а 

ад другога — каля 6%? Ды таму, што 
адны партыі — праўладныя, а другія — 
апазіцыйныя. Паводле закону? Не, не па 
закону. Але ўсё ў законе не прапішаш, дый 
гэтага і не трэба рабіць.
(скарочана)

Сяргей Нікалюк
“Новы Час”

Дмитрий Полиенко вышел из клетки 
под аплодисменты и приветствия 
поклонников. С Полиенко также 
постановлено взыскать 140 рублей 
судебных расходов и направить на 
принудительное лечение от алкоголизма.

Суд над Дмитрием Полиенко начался 
17 октября и должен был проходить 
в закрытом режиме. Однако в знак 
протеста в начале процесса подсудимый 
попытался вскрыть себе вены.

Впоследствии стало известно, что 
прокурор Александр Король отказался 
от остальных обвинений: по ст. 341 УК 
(нанесение граффити в Куропатах и   на 
здании на улице Охотской), ч. 1 ст. 130 
(разжигание вражды к сотрудникам 
милиции в размещенном на youtube 
видеоролике), ст. 369 (оскорбление 
министра (бывшего) МВД Игоря 
Шуневича в видеоролике).

В результате из-за большого 

общественного резонанса суд принял 
решение проводить процесс в открытом 
режиме.

В течение трех судебных заседаний по 
делу обнаружилось много противоречий 
между показаниями потерпевшего 
и свидетелей, которые были даны во 
время следствия и прозвучали в суде. 
Сам Полиенко и его адвокат настаивают 
на том, что Полиенко использовал 
перцовый баллончик исключительно 
для самообороны.

Прокурор запросил у суда признать его 
виновным и назначить наказание в виде 
лишения свободы сроком на шесть лет, 
а на основании закона «Об амнистии» 
сократить срок на один год. Также 
принудительно лечить от алкоголизма, 
а меру пресечения в виде заключения 
под стражу оставить без изменений, 
напоминает spring96.org

https://belaruspartisan.by

Судья Минского городского суда Петр Орлов признал бывшего 
политзаключенного анархиста Дмитрия Полиенко виновным 
в особо злостном хулиганстве и приговорил его к трем годам 
«домашней химии». Еще один год сняли по амнистии, передает 
Свабода.

АНАРХИСТА ОСВОБОДИЛИ 
В ЗАЛЕ СУДА

Из самого пикантного — то, что за бортом 
кампании оказались Елена Анисим и Анна 
Канопацкая. Эти две представительницы 
идейной альтернативы, получившие 
мандаты по итогам предыдущих выборов 
в нижнюю палату, конечно, не совершили 
революции в Овальном зале, но хоть 
как-то разнообразили серый фон массы 
депутатов, демонстрировавших сугубую 
лояльность.

Кого выбили из обоймы
Кроме Анисим и Канопацкой, 

выбиты из обоймы и некоторые другие 
заметные фигуры из числа оппонентов 
политического режима («пятой колонны», 
как выражается глава государства). 
Например, лидер движения «За 
Свободу» Юрий Губаревич. Он опытный 
организатор, умеет говорить, заработал 
в округе авторитет борьбой против 
уплотнительной застройки.

В столичном Восточном избирательном 
округе № 107 Губаревич выглядел, 
пожалуй, слишком серьезным 
соперником для руководителя 
провластного объединения «Белая Русь» 
Геннадия Давыдько. Так что дебаты между 
ними, на которые рвался оппозиционер, 
пока не состоятся.

Не зарегистрировали Ирину Халип 
— журналистку с острым пером, 
столь же острую на язык, активистку 
движения «Европейская Беларусь», жену 
экс-кандидата в президенты Андрея 
Санникова. Она в порядке троллинга 
заявляла, что если попадет в Палату, 
то устроит импичмент Александру 
Лукашенко. Наверху такой юмор 
разделять не склонны.

В общем, вертикаль предпочитает, 
чтобы в кандидатах оказалось поменьше 
ярких фигур, способных показать себя 
даже при лапидарных возможностях 
легальной агитации.

В целом, как заявил пресс-секретарь 
кампании «Право выбора» Алексей 
Янукевич, «даже в условиях Беларуси 
результаты регистрации кандидатов 
— шокирующие, потому что раньше 
на этом этапе власти не подходили так 
[жестко] к исключению представителей 
демократических сил из кампании».

Прорываться во власть у нас — 
страшный грех

В Бресте же проредили противников 
строительства аккумуляторного 
завода: из четырех баллотировавшихся 
пропустили одного — Владимира 
Мороза. Один из тех, кому не повезло, 
правозащитник Роман Кисляк, в 
комментарии БелаПАН заявил: «Нам 
незаконно отказали в регистрации, 
так как власти испугались активности 
противников аккумуляторного завода, а 
также того, что многие жители региона 
поддерживают их выдвиженцев».

Кисляк сообщил, что решения окружных 
избиркомов будут обжаловаться. Но 
результат (не только для брестских, но 
и для всех оппонентов власти), исходя 
из опыта, можно спрогнозировать 
практически безошибочно: ноль по фазе.

В брестском же случае была еще и 
тирада Лукашенко, когда он наведался 
в город в сентябре: мол, на проблеме 
аккумуляторного завода «кто-то хочет 
политически погреть руки: уже власть 
менять будут, потому что завод плохой».

Президент многозначительно добавил: 
«Я хочу, чтобы мудрые, образованные, 
умные брестчане понимали, что они 
используют любой повод для того, чтобы 
прорваться во власть».

Прорываться во власть у нас — 
смертный грех. Куда прете? Забыли, в 
какой стране живете? Короче, такие 
месседжи сверху вертикаль читает 
безошибочно…

Имитация состязательности, но не 
более

При этом на нынешних выборах власти 
стараются создать в большинстве округов 
имитацию состязательности. Иначе 
говоря, чтобы в округе было несколько 
провластных кандидатов.

Но реальной конкуренции между ними, 
по мнению аналитиков, все равно не 
допустят. «Конкуренция между своими 
ломает всю систему, весь механизм 
проведения выборов», — считает эксперт 
аналитического центра «Стратегия» 
(Минск) Валерий Карбалевич.

Действительно, нельзя вносить 
сумятицу в умы вертикали, членов 
избиркомов, нарушать привычный 
порядок выведения нужных результатов, 
особенно когда впереди — выборы главы 
государства. В таких делах бессменный 
президент не экспериментирует.

Раскручиваться не дают никому
Ну, а о чем же говорит неудача 

Анисим и Канопацкой? Будет Палата с 
пятьюдесятью (точнее со 110) оттенками 
серого?

Не исключено, что Лукашенко решил: 
Запад, который сейчас в отношениях 
с Минском практикует реалполитик, 
проглотит и такую пилюлю.

Ответ же, почему не повезло Анисим и 
Канопацкой, очень прост. В стране должен 
быть один политик. Об этом Лукашенко 
— и косвенно, и открытым текстом — 
напоминает даже премьер-министрам. А 
уж о «пятой колонне» и речи нет. У тех, кто 
получает базу для раскрутки, прицельно 
выбивают почву из-под ног.

Так было с Татьяной Короткевич из 
«Говори правду» после президентских 
выборов 2015 года, на которых она, 
по данным НИСЭПИ, набрала 22,3% 
(официально — 4,4%). Такой успех явно 
пришелся не по душе тем, кто наверху.

Годом позже Короткевич потерпела 
неудачу на выборах в Палату. Причем 
в ее округе пальму первенства отдали 
именно Канопацкой, на то время почти 
не известной широкой публике. Заодно 
прихлопнули и последний оплот 
независимой социологии — НИСЭПИ.

Сейчас же, как видим, подрезали 
крылья самой Канопацкой. Конечно, 
ей подставила подножку еще и родная 
Объединенная гражданская партия, 
отказавшаяся выдвинуть от себя, 
что упрощало бы регистрацию. Но 
это отдельная история. Впрочем, не 
уникальная. После выборов 2006 года 
ревнивые оппозиционные лидеры 
быстро съели раскрученного экс-
кандидата Александра Милинкевича.

Сталкивать лбами деятелей «пятой 
колонны» — в этом кукловоды системы, 
и в частности спецслужбы, поднаторели. 
Но это лишь один из методов.

А вообще режим методично макал 
в грязь, клал мордой в асфальт всех 
оппозиционеров, кто более-менее 
раскрутился. Александр Козулин 
отсидел в тюрьме после президентских 
выборов 2006 года и ушел из политики. 
Большинство соперников Лукашенко 
на выборах 2010 года после разгрома 
Площади тоже посидели за решеткой…
(скарочана)

Александр Класковский
https://naviny.by

«Пятой колонне» раз за разом дают понять, что негоже соваться 
поперед батьки в пекло... 560 кандидатов из 703 подавших документы 
зарегистрировано на выборах в Палату представителей. Как 
видим, власти проредили претендентов, но при этом обеспечили 
формальный прогресс по сравнению с парламентскими выборами 
2016 года. Тогда зарегистрировали 521 кандидата.

СЛЕДЯТ, ЧТОБЫ В СТРАНЕ 
БЫЛ ОДИН ПОЛИТИК

ПАЛІТАЛОГІЯ


